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Bouwkundige situatie 
 

Zoals je een persoon zwart kan maken, kan dat ook met een gebouw. Dat was 

het lot van het dienstgebouw van de Rijksdienst voor de IJsselmeerpolders dat 

in 1964 verrees op het werkeiland waarmee Zuidelijk Flevoland begon.  

 

“Het gebouw bevindt zich in een erbarmelijke staat en bevat asbest”. Isabel van 

Lent in De Trekvogel Almere – Cultuurhistorische waardestelling (2021). 

 

Ben Huisman, directeur Flevo-landschap medio 2021 op Omroep Flevoland. 

“Het is ver over zijn houdbaarheidsdatum heen, het is destijds gebouwd voor 

een paar jaar.” De commentaarstem bij het item: “Renovatie is niet rendabel 

volgens de natuurorganisatie.” 

 

VVD wethouder Hilde van Garderen in maart 2022 op Omroep Flevoland: 

“Het is in heel slechte staat, er zit veel asbest in, om dit te restaureren of te 

behouden is een bijna onmogelijke opgave.” 

 

Een omwonende, die dit vast van Flevo-landschap had, zei in april 2022: “Er zit 

inderdaad asbest in, maar het grootste probleem is dat het ook in de 

funderingen schijnt te zitten.” 

 

Van de website van Flevo-landschap, april 2023: “Het gebouw is er in 1964 als 

tijdelijk neergezet (25 jaar) en al zeker twee decennia ‘op’. Het was binnen 

donker, benauwd en oncomfortabel en dat was ook niet op te lossen, het 

gebouw was niet uitnodigend, en het was zeer energie-onzuinig.”  

 

Demissionair D66 gedeputeerde Michiel Rijsberman (Cultuur, ook erfgoed) op 

15 april 2023 in een Whatsapp bericht: “Dat pand bestaat uit tochtende rotte 

plankjes die van asbest aan elkaar hangen. Kan je echt niks meer mee.” 

 

B&W van Almere had het in een brief op 2 maart 2022 over “de vervallen staat 

waarin het gebouw verkeert”. 

 

Op basis van dit soort uitspraken werd de sloop van het eerste gebouw van 

Zuidelijk Flevoland gepresenteerd als een tragische noodzakelijkheid.  

In werkelijkheid was het een diep gekoesterde wens van de eigenaar, de 

Stichting Het Flevo-landschap.  

https://www.de-trekvogel.nl/documenten/waardestelling-isabel-van-lent-aug-2021.pdf
https://www.youtube.com/watch?v=EdhX2sigfCQ
https://www.youtube.com/watch?v=Yi8xmTIzZVY
https://www.flevo-landschap.nl/de-natuur-in/bezoekerscentrum-de-trekvogel
https://www.de-trekvogel.nl/documenten/brief-gemeente-02-03-2022.pdf
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De feitelijke situatie 
 

Op 6 april 2023 startte de asbestsanering. Het asbest zat voornamelijk op het 

gebouw als bovenste laag van de dakbedekking en tegen de funderingen aan – 

respectievelijk golfplaat en dunne platte asbest platen. Het verhaal dat er asbest 

in de funderingen zat klopte dus niet, het zat tegen de funderingen aan en was 

makkelijk te verwijderen, zo bleek. Dat gold ook voor de golfplaten van asbest 

op het dak. Tijdens het verwijderen werd ook asbest ontdekt in de 

dakconstructie, tussen de plafonds en de dakbetimmering. Tenslotte zat er 

tegen de binnenwanden van twee douches aan de zuidwestzijde asbest dat was 

aangetast en gevaar opleverde. Tijdens een rondleiding door het 

pensiongedeelte voor leden van het Platform, medio 2022, was die plek 

afgeschermd met een plastic lint. 

 

Dat het asbest werd verwijderd had geen bezwaren voor de bouwkundige staat 

omdat het asbest nergens onderdeel was van de constructie. Na de 

verwijdering stond het gebouw nog precies zo stevig overeind als daarvoor. 

Bezwaar was wel dat er daarna geen waterdichte dakbedekking meer was. 

Onder het asbest op het dak lagen vuren planken van omstreeks 10 cm breed 

met tong en groef. Lichte regen loopt er vanaf naar de dakgoten, bij zware 

regen ontstaat schade aan het gebouw. Op tenminste twee plaatsen zat nu een 

gat in het dak en liep al het regenwater naar binnen. 
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De verwijdering van het asbest had als voordeel dat je daarna zicht kreeg op 

wat daar onder of achter zat. De planken op het dak leken in uitstekende staat, 

nergens donkere plekken die op rot zouden wijzen. 

Nog interessanter waren de betonnen funderingspalen en de daarop rustende 

houten balken die in beeld kwamen door de verwijdering van de platen tegen 

de fundering. Als je achter het hek stond was dat maar half te zien, maar op 27 

april 2023 stond het hek rond het gebouw open en was nadere inspectie goed 

mogelijk. Wat bleek? De hele balkenstructuur onder het gebouw was, voor 

zover te zien, in perfecte staat. 

 

 
 

Dat was nog duidelijker te zien in close up: 

 
De balken zagen eruit alsof ze net van de bouwmarkt kwamen.  

 

Een groot minpunt van de bouwkundige staat was de betimmering van de 

buitenwanden. Eigenaar Flevo-landschap heeft in ieder geval de laatste vijftien 
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jaar niets gedaan aan onderhoud en dat was goed te zien. De oorspronkelijke 

betimmering bestond uit smalle latten. In de jaren tachtig zijn daar platen van 

multiplex tegenaan geschroefd. Op de foto hier onder zijn beide lagen goed te 

zien, en ook wat er gebeurt als je zo’n wand heel lang niet onderhoudt. 

 
 

Bij restauratie had waarschijnlijk de hele buitenbetimmering moeten worden 

vervangen, inclusief een deel van de raamkozijnen want sommige waren deels 

verrot. Platform Behoud De Trekvogel liet door aannemer Nox Bouw een 

offerte maken waarbij alle raamkozijnen zouden worden vervangen. Nox Bouw 

zou daar 246.000,- voor vragen. 

 

Vervanging van de buitenbetimmering zou als nevenvoordelen hebben gehad 

dat [1] het gebouw er weer uit ging zien als bij de oplevering en in dezelfde 

kleuren had kunnen worden geschilderd, [2] dat de ruimte tussen de latten en 

de binnenbetimmering kon worden geïsoleerd en [3] dat al het glas kon 

worden vervangen door isolerend enkel glas of door vacuümglas.  (Dubbel glas 

zou niet in de originele ijzeren ramen hebben gepast.) Einde van het 

isolatieprobleem waar de site van Flevo-landschap het over heeft (zie p. 1).  

Daar staat ook dat het binnen “donker en benauwd” was. Geen wonder, 

Flevolandschap heeft zelf de helft van de ramen met lichtdichte folie bedekt.  

https://www.de-trekvogel.nl/images/buitenzijde-2.JPG
https://www.de-trekvogel.nl/images/buitenzijde-2.JPG
https://www.de-trekvogel.nl/images/buitenzijde-2.JPG
https://www.de-trekvogel.nl/documenten/offerte-restauratie.pdf
https://www.de-trekvogel.nl/documenten/offerte-restauratie.pdf
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Op onderstaande foto uit de begintijd is te zien dat het interieur oorspronkelijk 

een zee van licht was. 

 

 
 

Bij de inspectie op 27 april was een stuk van omstreeks 1 bij 1 meter van de 

buitenwand verwijderd (door inbrekers, zei een omwonende). Daardoor was 

er goed zicht op de ruimte onder het podium in de oorspronkelijke kantine,  

het deel dat door Flevo-landschap als bezoekerscentrum werd gebruikt tot 

oktober 2022 (het trappetje rechts leidt daarheen). Ook in deze ruimte leek de 

bouwkundige staat perfect. 

 

 
 



6 

 

Over de bouwkundige staat van de rest van het interieur kunnen we kort zijn: 

die was uitstekend. Kortheidshalve verwijzen we hier naar onze website en dan 

op www.de-trekvogel.nl/situatie.html. Onderaan staat een reeks foto’s van het 

interieur. 

 

Conclusie voor het begin van de sloop 
 

Geheel in tegenspraak met de berichten die Flevo-landschap sinds 2021 overal 

verspreidde en nog steeds verspreidt was de bouwkundige staat van het 

voormalige RIJP-gebouw aan Oostvaardersdiep 16 zeer goed, behoudens de 

betimmering aan de buitenzijde van de wanden. Bouwkundig bezien was er 

geen enkele reden voor sloop.  

De herstelkosten van de buitenzijde, zoals gemeld 246.000,-, hadden kunnen 

worden verminderd met het geld dat Flevo-landschap zich bespaarde door niet 

te schilderen en zwakke plekken niet bij te werken.  

Daarbij moet worden opgeteld wat het had gekost kost om nieuwe golfplaten 

op het dak aan te brengen en nieuwe beplating tegen de zijkant van de 

fundering. 

 

Bouwkundig hoofdambtenaar van de RIJP J.H. Austermühle, die de kantine en 

het ambtenarenpension ontwierp, blijkt goed werk te hebben gedaan. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

J.H. Austermühle in 1946 

foto: Flevolands Archief

 

http://www.de-trekvogel.nl/situatie.html
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Toevoeging na de sloop 
 

Na de asbestverwijdering begon de ‘totaalsloop’ (zoals Flevo-landschap het 

noemde) op donderdag 4 mei. Een week later was het voormalige 

dienstgebouw van de Rijksdienst voor de IJsselmeerpolders geheel gesloopt en 

afgevoerd.  

 

De sloop had één voordeel: tal van bouwtechnische details kwamen bloot te 

liggen, heel veel planken en balken kwamen in beeld. Het materiaal lag vaak op 

een hoop. Wat binnenin die hoop lag was niet te zien, maar wat aan de 

buitenzijde lag en kon worden geïnspecteerd vormde een goede random 

steekproef.  

Resultaat: helemaal nergens was houtrot te bekennen, afgezien van  

- de multiplexplaten die in de jaren tachtig tegen de buitenzijde waren 

bevestigd, over de verticale latten heen; deze platen hadden bij 

restauratie toch verwijderd moeten worden 

- delen van de verticale latten op plekken waar de multiplexplaten 

helemaal door waren gerot, en dat was uiteraard vooral aan de 

onderzijde waar het aflopende regenwater het langst effect heeft, en aan 

de noordwestzijde waar weer en wind het meeste effect hebben. In 

totaal ging het om zeer bescheiden hoeveel heden rot in de latten. 

- Op een enkele plaats aan de noordwestzijde en aan de onderzijde 

aantasting door rot van de balken die het staketsel van de wanden 

vormden. Dat was makkelijk te herstellen geweest. 

- delen van de raam- en deurkozijnen. Reparatie was bij veel kozijnen goed 

mogelijk (een vaststelling die al voor de sloop werd gedaan). Alle 

kozijnen vervangen was ook een optie geweest.  

 

Samenvattend: tijdens de sloop bleek per saldo - nog meer dan daarvoor al 

duidelijk was geworden tijdens meer dan tien bouwkundige inspecties door het 

Platform tussen april 2022 en maart 2023 - dat het pand bouwkundig in goede 

staat verkeerde. Het binnenwerk was helemaal vrij van rot. De structurele 

elementen verkeerden zelfs in topconditie: de hele dakconstructie, alle balken 

van de fundering, de balken onder de vloeren en, behoudens hier en daar wat 

houtrot, de balken in de wanden. 

 

Flevo-landschap en hun napraters hadden stelselmatig gelogen. 

Hoogstwaarschijnlijk deden ze dat bewust en moedwillig om de buitenwacht te 

laten geloven dat de sloop die ze zo vreselijk graag wilden onvermijdelijk was. 


